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 ۱۸ تیرماه ۱۴۰۲ بود که بنابر تصمیم مدیریت صداوسیما گروه های فیلم و سریال 
شـــبکه های اصلی حذف شـــد و مدیران جدیدی در چهار گروه با موضوعات 
تخصصی در مرکز ســـیمافیلم مشـــغول به کار شدند. براساس چنین تصمیمی 
فرآیند ساخت سریال در شبکه ها منتفی شد تا همه اتفاقات تحت نظارت یک 
مرکز پیش برود. مهدی نقویان، رئیس مرکز سیمافیلم همان زمان با دفاع از این 
طرح گفته بود: »از بین  بردن بروکراسی اداری اضافه، چابک سازی فرآیند تولید، 
مدیریت واحد پروژه ها، همسان سازی قیمت ها و حذف خیلی دیگر از مسائل 

اضافی هدف اصلی برنامه ریزان است.« 
او درباره این تغییر توضیحات بیشتری داده و گفته بود: »قبلا گروه های فیلم وسریال 
در معاونت ســـیما هم در شـــبکه ها و هم در ســـیمافیلم مســـتقر بودند و تعاملی 
دوســـویه وجود داشـــت. بخشـــی از تولید ســـریال ها در سیمافیلم و بخش هایی 
در شبکه ها صورت می گرفت. اینکه نیمی از سریال در یک جا و نیمی از آن در 
جای دیگر تولید می شد، آسیبی بود که مدیران قبلی هم به آن توجه کرده بودند 
اما به دلایل مختلف نتوانسته بودند ساختار را اصلاح کنند. در مقاطع مختلف، 
جسته وگریخته اصلاحاتی در ساختار رخ می داد اما هیچ گاه این اتفاق به صورت 
کامـــل نیفتـــاد تا آنکه در دوران تحول عملیاتی شـــد و گروه های فیلم وســـریال در 
شبکه ها به صورت کامل حذف و در سیمافیلم ادغام شدند، یعنی فیلم وسریال 
شبکه ها تحت مدیریتی واحد قرار گرفت و مرکز سیمافیلم که پیش  از این یک 
گروه »الف ویژه« و یک گروه فیلم و سریال داشت، اکنون به غیر از الف ویژه دارای 
چهار گروه تاریخی، اجتماعی، حادثه ای و طنز شد که هرکدام زیرگروه های متنوعی 
دارند.« همان طور که رئیس ســـیمافیلم گفته بود، در گذشـــته و از ســـال ۱۳۸۱ که 
سیمافیلم در زیرمجموعه سازمان صداوسیما قرار گرفت، بنا شد وظیفه تولید 
سریال های الف ویژه تلویزیون را برعهده داشته باشد. این تصمیم زمانی گرفته 
شد که هرکدام از شبکه ها برای خودشان گروه های فیلم و سریال داشتند و برای 
پر کردن آنتن خود تولید محتوا می کردند و وظیفه سیمافیلم آن بود که بدون داشتن 
« و »مختارنامه« که  دغدغه آنتن آثار فاخر تولید کند. آثاری مثل »یوسف پیامبر
دیگر مثل شان در صداوسیما تولید نشد، نمونه هایی از فعالیت سیمافیلم در آن 
سال ها بود که مورد اقبال عمومی هم قرار گرفت. در سال های نسبتا دور شبکه ها 
با یکدیگر رقابت می کردند تا آثارشان عنوان پرمخاطب ترین سریال مناسبتی را به 
خود اختصاص دهد، نمی شود گفت در آن زمان هم وضعیت گل و بلبل بود اما 
تعدد سریال هایی که روی آنتن تلویزیون می رفت باعث می شد شاهد آثار خوب 
هم باشیم. در دهه ۸۰ زمان پخش سریال ها را می شد از خلوت شدن خیابان ها 

فهمید. اتفاقی که سال هاست دیگر متوجه آن نیستیم. 
سال گذشته، همان زمانی که این تغییر در سازمان صداوسیما شکل گرفت، در 
گزارشی اشاره کردیم با این تصمیم جایگاه مدیر شبکه به مدیر پخش برنامه و سریال 
تغییر پیدا می کند و گفتیم تصمیمات معطوف به چنین طرح تحولی، پیش از این 
با راه اندازی مرکزی به نام »سیمرغ« در حوزه تولیدات فیلم و سریال کلید خورده بود. 
شهریورماه ۱۴۰۱ با حکم معاون سیما ماموریت تاسیس و ریاست »مرکز سیمرغ« را 
به مجید اکبرشاهی سپرد و حسین اسدی زاده را به عنوان »مدیرکل دفتر فیلمنامه 
رسانه ملی« منصوب کرد. نکته قابل تامل در متن حکم مدیرکل دفتر فیلمنامه 
رسانه ملی، تاکید بر یکپارچگی راهبردی و هم افزایی در آثار نمایشی صداوسیما 
بود.  امروز اما بیش از یک سال و دوماه است که از تصمیم مدیر صداوسیما مبنی بر 
حذف گروه های فیلم و سریال از شبکه ها می گذرد. بنابر گفته مدیران سازمان و 
سیمافیلم این تصمیم گرفته شد که آثار در یک مکان واحد تولید شوند و تحت 
یک مدیریت واحد قرار بگیرند اما باید ببینیم ثمره این تصمیم بعد از گذشت 
یک سال چه بوده و آثاری که در این مدت از تلویزیون پخش  شده اند چه کیفیتی 
داشته اند. با نگاهی به سریال هایی که در این  یک سال پخش شده، می توان گفت 
آنهایی مورد توجه قرار گرفته اند که برای دوره قبل بوده اند. تلویزیون در ماموریت 
جدید هنوز نتوانسته سریال سازی را به جایگاهی مناسب برای جذب مخاطب 

برساند. تلویزیون مدت هاست که به طور محسوسی درخصوص تولید آثار نمایشی 
کم کار شده و جایش را پلتفرم ها یا اصطلاحا شبکه نمایش خانگی پر می کند. 
پخش سریال های تکراری در تلویزیون از حد گذشته و در میان آثار جدیدی که 
تولید می شوند هم می توان افت کیفیت فنی را به وضوح دید و اینها حکایت از 
این دارند که اولویت ها با وجود همه تغییراتی که در حوزه مدیریتی داده می شود، 

باز هم نتیجه ای ندارد و مخاطب هنوز چشمش به گذشته تلویزیون است. 

   سریال های یک ساله تلویزیون
»سرزمین مادری«، »غریبه«، »طوبی«، »زیرخاکی ۴« و »نون خ 5« اسامی  ای هستند 
که در لیســـت ســـریال های یک ســـال اخیر تلویزیون به چشـــم می خورند و اولین 
نکته ای که این اســـامی به ذهن می رســـاند، این اســـت که ایده و طرح آنها مربوط 
به دوره فعلی نیست. حذف گروه فیلم و سریال از شبکه ها با ایده چابک سازی 
... صورت گرفته  فرآیند تولید، مدیریت واحد پروژه ها، همسان سازی قیمت ها و
اما لیست این گزارش نشان می دهد تلویزیون هنوز متکی به گذشته قبل از تحول 
است. حتما برای ساخت سریال که کیفیت مناسبی داشته باشد به زمان نیاز 
است اما دوره تحولی هنوز نتوانسته در حوزه سریال سازی ایده هایش را پیاده کند. 
زیرخاکی ۴ و نون خ 5 ادامه  فصل های قبل هستند یا »سرزمین مادری« سال ۱۳9۲ 
ســـاخته شـــد و با توجه به مشـــکلاتی که برایش پیش آمد پخشـــش به ۱۴۰۲ رسید. 
فیلمنامه »غریبه« در ســـال ۱۳9۸ به تصویب رســـید و به این دوره تحولی مربوط 
نیست. فیلمنامه سریال »طوبی« در سال ۱۳99 تصویب شد و طبق گفت وگویی که 
با نویسنده کتاب »اربعین طوبی« داشتیم به دلیل تغییرات مدیریتی ساخت سریال 
سه سال به تعویق افتاد. منظور آنکه در میان سریال هایی که در یک سال گذشته از 
تلویزیون پخش شده بعضی فقط زمان پخشش به این دوره مربوط است و نمونه هایی 
هم وجود دارد که بخشی از کار پیش رفته و در این دوره ادامه پیدا کرده است.  در 
جدول پیش رو و اسامی سریال ها باید به این نکته توجه شود که چون صداوسیما 
سایت واحد و مرجعی برای گزارش کار و اسامی آثاری که تولید می کند، ندارد، اسامی 
ذکرشده با درنظر گرفتن آرشیو تلوبیون و اخبار موجود نوشته شده و امکان از قلم 
افتادن آثار دیگر وجود دارد. نکته دیگر اینکه این نام ها فقط مربوط به سریال هایی 
، ۱6 سریال  است که ۱۸ تیرماه ۱۴۰۲ روی آنتن رفته اند. با در نظر گرفتن همین آمار
در این یک سال پخش شده اند، شبکه سه و یک با هفت سریال و شبکه دو با دو 
سریال آنتن را پر کرده اند، اما نکته مهم اینجاست که 6 سریال، فیلمنامه شان مربوط 

به قبل از مهر ۱۴۰۰ و تغییرات مدیریتی سازمان صداوسیما است. 

   60 سریال سیمافیلم در چه مرحله ای هستند؟
۱۷ آبـــان ۱۴۰۲ مدیـــر ســـیمافیلم در مصاحبه ای با جام جم درباره آثار در دســـت 
تولید گفته بود: »در حال حاضر نزدیک به 6۰ سریال در مراحل چهارگانه؛ نگارش، 
پیش تولید، تولید و پس تولید قرار دارند که از این آمار ۱5 ســـریال درحال ضبط 
هستند، یعنی در مرحله تولید قرار دارند.« 9 ماه از گفت وگوی مدیر مرکز سیمافیلم 
می گذرد و از ۱5 آثاری که در آن زمان در دســـت تولید بودند 9 ســـریال روی آنتن 
رفتند و 6 سریال با نام های »سلمان فارسی« به کارگردانی داوود میرباقری، »حضرت 
موسی« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا، »مسیر اصلی« کارگردانی سیدمحمدرضا 
خردمندان، »هشـــت پا« به کارگردانی احمد معظمی، »تانک خورها« کارگردانی 
پرویز شیح طادی، »ناریا« به کارگردانی جواد افشار و »رویان« به کارگردانی شکیل 
مظفری هنوز به پخش نرسیده یا در مرحله تولید قرار دارند. سریال »عفیف« به 
کارگردانی محمود معظمی، با »ماه عسل« بخندیم به کارگردانی منوچهر هادی، 
»قرارگاه سرّی نصرت« به کارگردانی مهدی جعفری، »بوقچی« به کارگردانی حسن 
حبیب زاده و »پردیسان« به کارگردانی محمدرضا آهنج، اسامی ای هستند که در 
روزهای گذشـــته با عنوان ســـریال های درحال ساخت به گوش رسیده اند و گویا 

قرار است به آنتن تلویزیون در سال ۱۴۰۴ برسند.
 

   مسئولیت سریال های ساخته شده با کیست؟ 
در زمان گرفتن تصمیم حذف گروه فیلم و سریال از شبکه ها، مدیریت صداوسیما 

خود را محق می دانست تا آثاری که قرار است برای این سازمان تولید شود زیرنظر 
یک مرکز واحد باشد و بداند صفر تا صد مسئولیت یک سریال با کیست. یکی 
از گلایه هایی که در آن زمان به سریال های ضعیف صداوسیما وارد بود و شاید 
در گرفتن چنین تصمیمی بی تاثیر نبود، نداشتن نظمی بود که مشخص باشد 
اگر یک اثر ضعیف ساخته شده مقصر چه کسی است؟ مدیر شبکه؟ گروه فیلم 
؟ کارگردان یا... با در نظر گفتن این موارد می توان حق داد  و سریال؟ نویسنده اثر
که بخواهند یک نظارت واحد داشته باشد. اما رفته رفته این جریان تغییر کرد و 
اداره کل فیلمنامه هم که پیش  از این در مرکز سیمافیلم بود از این مرکز جدا شد 
و ذیل معاونت سیما قرار گرفت. این یعنی در مرحله اول فیلمنامه یک اثر در یک 
اداره به نام اداره کل فیلمنامه خوانده و تایید می شود، سپس توسط سیمافیلم تولید 
می شود، یعنی دوباره در روی همان پاشنه ای می چرخد که مشکل مدیران قبلی 
 . هم بود، یعنی مشخص نبودن یک مرکز مشخص برای پذیرفتن مسئولیت یک اثر
اگر اثری در این دوره ضعیف باشد، مشخص نیست ضعف از اداره کل فیلمنامه 
بوده که طرح را تصویب کرده یا سیمافیلم که نتوانسته فیلمنامه را خوب بسازد. 

این تصمیم گرفته شـــد تا علاوه بر هماهنگی برای ســـاخت ســـریال ها، کیفیت 
فیلمنامه هـــا در همـــان ابتـــدا ارزیابی شـــود و بتوان آثار تولیدشـــده را با کیفیت 
مناســـبی به چشـــم مخاطب رساند اما روند پیش گرفته شده نشان می دهد این 
تغییر هنوز در داخل صداوسیما هم نتوانسته خودش را هماهنگ کند. از طرف 
دیگر کیفیت آثار پخش شده در حوزه سریال به جز کارهایی که مربوط به گذشته 
است، نشان می دهد مخاطبان تلویزیون رفته رفته از این بستر فاصله می گیرند 
و حتی اگر اثر خوبی هم تولید شـــود آن را از بســـتر دیگری تماشـــا می کنند. در 
گفت وگویی که با ســـجاد مهرگان، کارگردان ســـریال »آقای قاضی« به عنوان یک 
مجموعه موفق داشتیم او از تماشا کردن سریالش در بسترهای دیگر می گفت 
که »آقای قاضی« در یوتیوب به طرز وحشـــتناکی دیده می شـــود؛ در آپارات و در 
. برخی پیج های اینستاگرامی آن را تکه تکه می کنند و کل قسمت ها  اینستاگرام نیز
را می گذارند و مردم از آنجا کار را می بینند و حتی نمی دانند که تلویزیون این اثر 

را برای اولین بار پخش کرده است. 

تلویزیون بعد از تحول در ساختار سریال سازی مجبور است از محصولات تولیدشده قبلی استفاده کند

گذشته ها نگذشته!

مهدی آذرپندار، مدیر سابق گروه فیلم و سریال شبکه ۳ در گفت وگو با »فرهیختگان«:

حذفشبکههاازسریالسازیجوابنمیدهد
مهدی آذرپندار که طی سال های ۱۳9۷ تا ۱۴۰۰ مدیرگروه فیلم و سریال شبکه 
سه بود یکی از دلایل کاهش مخاطبان سریال تلویزیون را حرکت رسانه ملی 
به سمت تجمیع در سریال سازی و حذف گروه های فیلم و سریال از شبکه ها 
می داند. او در گفت وگو با »فرهیختگان« در این  باره  می گوید: »بحث منحل کردن 
گروه های فیلم و سریال، در زیرمجموعه بحث مهم تری قرار می گیرد که تجمیع 
اختیارات نام دارد. این یک شیوه مدیریتی است که شما به عنوان مدیر می توانید 
حوزه هایی را که نگرانی درباره نظارت بد آنها دارید، تجمیع کنید. یک زمانی 
، سه و پنج همزمان سریال ساخته  بود که در شبکه های مختلف مثل یک، دو
می شد و اتفاقا سریال های ماندگار تلویزیون در این دوره ساخته شده اند. اما 
به تدریج یک سلیقه مدیریتی به وجود آمد که سریال   سازی را یک تهدید دانست 
و سعی کرد مجراهایش را ببندد و محدودش کند و اختیاراتش را در یکجا تجمیع 
کند تا فقط یک گروه سریال بسازد؛ چرا؟ چون سریال را یک تهدید می دانست! 
تهدیدی که ممکن است مثلا آبروی مدیران ارشد سازمان را به خطر بیندازد و 
باید کنترل شود. وقتی که شما به این مساله نگاهی تهدیدآمیز دارید، می گویید 
من باید نظارت کنم و کنترل کنم! اما اگر آن را فرصت بدانید، می گویید بگذار 
سریال سازی را توسعه دهم، بگذار چهار شبکه سریال بسازند. ممکن است 

در آنها خطایی باشد، اما حتما فرصت هایی هم هست.« 

   تغییر ماموریت سیمافیلم 
از ساخت آثار فاخر به پر کردن آنتن 

آذرپندار درباره اینکه دغدغه امروز سیمافیلم پر کردن آنتن است نه تولید 
سریال های فاخر گفت: »هرکسی که در گروه فیلم و سریال کار کرده باشد، 
می داند آنتن تلویزیون مانند چاه ویلی است که شما را وادار می کند مدام به 
تولید و تحرک بپردازید. از یک جهت که باعث تحرک بیشتر می شود خوب 
است و از سوی دیگر معایبی هم دارد آن هم اینکه شما مدام باید برای آنتن کار 
کنید و همیشه آن را پر نگه دارید. وقتی که شما به روزمرگی بیفتید، مشکلاتی 
پیش می آید؛ یعنی شما باید دائم فکر کنید که پس از عید امسال باید برای عید 

سال بعد برنامه ریزی کنید.«
او ادامه داد: »در اثنای همین بحران روزمرگی و زمانی که هر شبکه مشغول پر 
کردن آنتن تلویزیون بود، از سال های دور سازمان به این فکر افتاد جایی داشته 

باشد که از روزمرگی آنتن به دور باشد و تصمیم گرفت سیمافیلم را تاسیس کند 
تا کارهای استراتژیک انجام دهد که ممکن است روزمرگی مانع انجام آنها شود. 
یعنی وقتی شما می خواهید سریالی برای آنتن تولید کنید، نمی آیید کارهایی 
مانند »سلمان فارسی« را که ممکن است فقط چهار پنج سال تحقیق و نگارش 
آن زمان ببرد و پنج سال هم صرف تولید آن  شود، انجام دهید. اما در زمان 
، سیمافیلم که زمانی ارگانی مختص به ساخت کارهای  مدیریت آقای سرافراز
فاخر بود، متولی سریال سازی برای کل تلویزیون شد و کل سریال سازی تلویزیون 
در سیما فیلم تجمیع شده و از این دوره به بعد، یعنی تنها دو سه سال بعد از 
، سیمافیلم چنان به روزمرگی  پخش سریال هایی مثل مختار و یوسف پیامبر
« یا »مختارنامه« یا »در  افتاد که شما یک سریال ماندگار مثل »یوسف پیامبر
چشم باد« نمی توانید نام ببرید که بعد از تجمیع سریال سازی در سیمافیلم در 
۱۰ سال اخیر ساخته شده باشد! مشکلی که پیش آمد این بود که سیمافیلم 
دقیقا دچار روزمرگی شد.« آذرپندار با تاکید بر این موضوع که روزگاری مخاطبان 
تلویزیون منتظر بودند تا سریالی پخش شود که لوگوی سیمافیلم روی آن باشد، 
گفت: »در گذشته یک لوگوی دوست داشتنی به نام سیمافیلم وجود داشت که 
یک برند بسیار معتبر بود و وقتی روی یک سریال دیده می شد، مخاطب انتظار 
، »کیف انگلیسی«، در چشم باد یا مختارنامه  سریال هایی مانند یوسف پیامبر
را داشت. اکنون شما می بینید که یک سریال معمولی با کیفیت پایین با همین 

لوگوی معتبر پخش می شود و آن نام نیک را خراب می کند.« 

   چیزی به نام گروه فیلم و سریال در شبکه ها نداریم
یال  پندار در ادامه با اعلام اینکه دیگر چیزی به نام گروه فیلم و سر آذر
یال این بود که صداوسیما  یم گفت: »دلیل حذف گروه فیلم و سر ندار
بتواند اختیاراتش را متمرکز کند. در گذشته شبکه ها هرکدام به یک سمت 
می رفتند و مدیریت واحدی بر آنها ناظر نبود و بعد از حذف گروه فیلم و 
، مسئول »الف« تا »ی« یک سریال سازی  سریال نتیجه این شد که یک مرکز
در تلویزیون شود. معلوم است که این روی کیفیت تاثیر منفی دارد. حالا 
می توان قضاوت کرد که از وقتی سریال سازی تجمیع و به سیمافیلم سپرده 
؟ زمانی گروه فیلم و سریال اختیارات کاملی  شد، کیفیت بهتر شده یا بدتر
، این اختیارات به سیمافیلم منتقل شد.  داشتند، اما از زمان آقای سرافراز

در دوره مدیریت آقای علی عسگری، مقداری از اختیار گروه فیلم و سریال 
برگشت، ولی نه کامل. با این حال در این دوره تصمیم گرفتند که این گروه ها 
را کلا منحل کنند. حتی به شکل فیزیکی هم چیزی از گروه فیلم و سریال 
باقی نمانده است، حتی اتاقی هم ندارند.« او ادامه داد: »این تجمیع با یک 
شعار انجام شد، آن هم اینکه مسئول سریال ها مشخص باشد. یعنی اگر 
سریالی بد شد، مشخص باشد که چه کسی مسئول است. گفتند حوزه فیلم 
و سریال را به سیمافیلم بدهیم تا با مدیر سیمافیلم طرف باشیم. اما جالب 
اینجاست که هرچند ابتدا همه چیز را تجمیع کردند، اما درنهایت یک مرکز 
بررسی فیلمنامه جداگانه هم هست که زیر نظر قائم مقام صداوسیما کار 
می کند. یعنی سیمافیلم اجازه تصویب فیلمنامه و همچنین اجازه تعیین 
ناظر کیفی بر سریال ها را هم ندارد. دوباره با دو مجموعه طرف هستیم و 
نمی دانیم که اگر سریال بد شد، مقصر کیست؟ در دوره قبل هم همین طور 
بود. الان مقصر سریال بد کیست؟ آنکه فیلمنامه را تصویب کرده یا سیمافیلم 

که مسئول تولید کار بوده؟«

   دیگر رقابتی برای سریال سازی وجود ندارد
آذرپندار نبود رقابت بین شبکه ها را یکی از اصلی ترین معضلات این روزهای 
تلویزیون دانست و گفت: »اگر زمانی رقابتی بین شبکه سه به مدیریت آقای 
پورمحمدی و شبکه یک به مدیریت آقای فرجی وجود داشت و سریال سازی 
در کشور رونق گرفته بود، حالا دیگر این رقابت از بین رفته است. به عنوان مثال 
وقتی مختارنامه، جمعه شب ها از شبکه یک پخش می شد، شبکه سه هم 
سریال »ستایش« را پخش می کرد. بین این دو سریال رقابتی وجود داشت. حالا 
این رقابت کجاست؟ در این رقابت بود که تولید سریال افزایش پیدا می کرد. اما 
الان سیمافیلم به اندازه  گروه فیلم و سریال یکی از شبکه ها در دوران سابق فقط 
تولید دارد.« او درباره تصمیم گیری درباره اینکه هر سریال از کدام شبکه پخش 
می شود، گفت: »یا خود مدیر سیمافیلم تصمیم می گیرد سریال به کدام شبکه 
برود، یا مدیر شبکه رایزنی می کند؛ این مسائل در انتخاب سریال ها تاثیرگذار 
هستند. اما یک سری مولفه ها تعریف شده است. مثلا می گویند سریال کمدی 
را بدهیم به شبکه سه. البته اینها استثناپذیرند و به شرایط شبکه هم بستگی 
دارد. اما مهم این است که حد شبکه از تولید کننده به طرف چانه زنی تنزل یافته 

و هر که سلام و علیک گرم تری با مدیران داشته باشد، احتمالا سریال بهتری را 
تصاحب خواهد کرد. البته اگر سریال خوب ساخته شود.«

   سیمافیلم باید به وظیفه اصلی اش برگردد
آذرپندار درباره افت سریال های تلویزیون در این سال ها که گروه های فیلم و 
سریال شبکه ها حذف شدند، گفت: »از سال ۱۳9۳ یا ۱۳9۴ سیمافیلم مسئول 
کل سریال سازی تلویزیون شد. سیر کاری این ۱۰ سال را ببینید؛ به جلو بود یا 
به عقب؟ فکر می کنم اگر از مدیران خود سازمان هم بپرسید، قبول دارند سیر 
سریال سازی ما رو به جلو نبوده است حتی در کمیت؛ من خودم سه چهار 
سال در بخش سریال سازی بودم و همین را می گویم. این مشخص و واضح 
است. در دوره اول علی عسگری، زمان معاونت میرباقری، مدت کوتاهی دوباره 
به شبکه ها اختیار سریال سازی داده شد. در آن دوره سریال هایی مثل »بانوی 
عمارت« تولید شد. توجه کنید در آن دوره، اختیار تصویب با خود شبکه بود، اما 
برآورد بودجه را سیمافیلم انجام می داد. سریال »برادرجان« را من خودم در همان 
دوره کار کردم. سریال »افرا«، »دل دادگان«، »گرگ ومیش«، »فوق لیسانسه ها«، 
« هم برای آن دوره است. یعنی برای مدت دوسال که دوباره  »سایه بان« و »دلدار
به شبکه ها اعتماد شده، سریال های بهتری تولید شد. امیدوارم گروه های فیلم  و 
سریال دوباره با اختیار کاملا احیا شوند و سیمافیلم به کار اصلی خودش برگردد، 
.« او در پایان با بیان این موضوع که در این تجمیع  یعنی تولید سریال های ماندگار
هیچ نکته مثبتی نمی بیند، گفت: »روزی که از سازمان می رفتم، این موضوع 
را نوشتم و به دوستان دادم. به نظرم این تجمیع که هیچ وقت در رسانه های ما 
درباره اش صحبت نمی شود، روزگار سریال سازی ما را واقعا سیاه کرد. این یک 
تصمیم بسیار غلط بود. هرگونه سپردن کاری به سیمافیلم که باعث دور شدن 
آن از ماموریت اصلی اش شود، بسیار اشتباه بود. تلویزیون ما با همین سریال های 
فاخر نامش پرآوازه شد و به این کیفیت رسید؛ با همین سریال هایی که اسم بردم 
و سرمایه تلویزیون هستند. ما این مسیر درخشان را با این تجمیع اختیارات از 
تلویزیون گرفتیم. واقعا دشمن اگر می خواست پس از موفقیت یوسف پیامبر و 
مختارنامه در سطح بین الملل بلایی سر تلویزیون بیاورد که دیگر سریالی مثل 
اینها ساخته نشود، باید همین مسیر را می رفت؛ یعنی سیمافیلم را مشغول آنتن 

روزمره می کرد که دیگر حتی نتواند به سریال فاخر فکر کند.«
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